
شنبه 09 مرداد 1389 - 09:33

سفر انسان به فضا بيهوده است

لرد «مارتين ريس» پروفسور کيهان شناسي و فيزيک اخترشناسي در دانشگاه کمبريج معتقد است فرستادن انسان به

فضا کاري بيهوده و هدر دادن سرمايه است...

لرد &#171;مارتين ريس&raquo; پروفسور کيهان شناسي و فيزيک اخترشناسي در دانشگاه کمبريج معتقد است فرستادن انسان به
فضا کاري بيهوده و هدر دادن سرمايه است.

به گزارش مهر ، ماموريت هاي انساني به کره ماه و ايجاد مجموعه هاي مسکوني بر روي مريخ را فراموش کنيد زيرا به گفته لرد
&#171;مارتين ريس&raquo; اکثر فضانوردان آينده روباتها خواهند بود. به گفته وي با توجه به پيشرفت هاي بزرگي که در زمينه

فناوري فضايي بدون سرنشين رخ داده، فرستادن انسان به فضا پول هدر دادن است.
&171#;ريس&raquo; مي گويد دانشمندان آژانس فضايي اروپا بايد بر روي کوچک سازي تجهيزات و فناوري روباتيک تمرکز کنند تا

بتوانند در بخش فعاليت هاي فضايي با آمريکا و روسيه به رقابت بپردازند.
&171#;ريس&raquo; که در حال به پايان بردن پنجمين سال رياست انجمن رويال در انگلستان است، معتقد است ماموريت هاي

عظيم انساني مانند پروژه بازگشت به ماه ديگر قديمي شده اند.
وي مي گويد:&#171;فرود بر روي ماه زماني به عنوان انگيزه و محرکي براي فناوري هاي فضايي بسيار مهم بود اما اکنون بايد از خود
بپرسيم چرا دوباره انسانها را بايد به فضا بازگرداند؟ به نظر من اين ايده خاص با پيشرفتهاي بزرگ در علم روباتيک و کوچک سازي
تجهيزات ضعيفتر و ضعيف تر مي شود. امروزه يافتن انگيزه يا دليل خاصي براي بازگشت به ماه و يا فرستادن انسانها به فضا بسيار

.;raquo&دشوار شده است
از سال 1972 تا به حال هيچکس بر روي ماه قدم نگذاشته است. به گفته &#171;ريس&raquo; 30 سال است که انسان قدم از
مدار پاييني زمين فراتر نگذاشته بلکه تنها استفاده هاي کاربردي تر از فضا عملي شده اند. وي از تکنولوژي GPS و ماهواره هاي

ارتباطاتي به عنوان کاربردهاي روزانه فناوري فضايي ياد کرد.
ريس با اشاره به توانايي هاي تلسکوپ هاي کپلر ، هرشل و پلانک مي گويد:کاوشگراني که به سوي جهان هاي ديگر ارسال شده اند
تصاوير زيبايي را به زمين ارسال مي کنند. کپلر از حضور سياره اي جديد بر مدار ديگر ستاره ها خبر مي دهد. من اطمينان دارم طي
چند سال آينده کپلر اطلاعاتي به ما خواهد داد که نشان مي دهند تعداد زيادي سياره شبه زميني در مدار ستاره هاي ديگر در حرکتند.

اما دستيابي به تصويري از اين سياره تا 20 سال ديگر امکان پذير نخواهد بود.
&171#;درباره اينکه آيا بر روي اين سياره ها حيات وجود دارد يا نه، نمي توان هيچ اظهار نظري کرد زيرا زيست شناسي بسيار
پيچيده تر از نجوم است و ما نمي دانيم حيات چگونه بر روي زمين آغاز شده است. البته اميد دارم تا 20 سال آينده به آن پي ببريم.
زماني که دريابيم حيات چگونه بر زمين جاري شده، مي توانيم به ايده هاي قابل قبولي براي آغاز آن در محيطهاي ديگري در جهان

.;raquo&هستي دست پيدا کنيم
&171#;ريس&raquo; از گذشته حامي اجراي ماموريت هاي بدون سرنشين فضايي بوده است. وي در سال 2008 در مصاحبه اي با
بي بي سي اعلام کرد پروازهاي معمولي شاتلها در مدار پاييني زمين خبرساز نيستند بلکه آنچه خبرساز است تصاوير شگفت انگيز هابل
و يا تصاويري هستند که از سطح مريخ، مشتري و قمر تايتان به زمين مي رسند ، فعاليت هايي که کاملا به صورت روباتيک انجام مي

گيرند.
وي در سخنان جديدش ابراز اميدواري کرده طي اين قرن انسان بتواند کل سامانه خورشيدي را توسط ناوهايي کوچک از روبات ها
مورد اکتشاف قرار دهد. با اين همه وي يکي از مشتاقان سفرهاي فضايي نيز است اما معتقد است اين سفرها بايد نسبت به ذهنيتي

که اکنون از سفرهاي فضايي وجود دارد، متفاوت باشند.
وي مي گويد:&#171;واقعا اميدوارم تعدادي از انسانها که اکنون در قيد حيات هستند روزي بتوانند بر روي مريخ راه بروند اما به نظرم
آنها اين کار را با همان انگيزه اي انجام خواهند داد که صعود کنندگان اورست يا جستجوگران قطبي در خود حس مي کنند. فکر مي
کنم آينده سفرهاي فضايي برنامه هايي کم هزينه تر و پرخطرتر خواهد بود که بيشتر به يک ماجراجويي شبيه است تا سفري کاربردي

.;raquo&يا عملياتي
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